
کاشت ۷۵۰ نهال در حاشیه زاهدان با مشارکت 
اداره کل نوسازی مدارس سیستان و بلوچستان 

گروه شهرستانها: توسعه و تجهیز مدارس استان سیستان و بلوچستان: 
همزمان با ۱۵ اســفندماه روز ملی درختکاری میثم لک زایی مدیرکل نوسازی 
مدارس استان در اقدامی نمادین و در راستای ترویج فرهنگ حفاظت از محیط 

زیست در حاشیه شهر زاهدان اقدام به کاشت نهال کرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل نوســازی، وی در حاشــیه این مراسم با 
تأکیــد بر اهمیت توجه به محیط زیســت گفت: کاشــت درخــت نمادی از 
مســئولیت پذیری اجتماعی در قبال نســل های آینده و اقدامی مؤثر در جهت 
بهبود کیفیت هوا، حفظ منابع طبیعی و توســعه پایدار اســت.وی افزود: این 
اقدام در راستای آگاهی بخشــی به دانش آموزان و جامعه درباره اهمیت حفظ 
طبیعت و ترویج فرهنگ درختکاری انجام شده است. مدیرکل نوسازی مدارس 
اســتان با اشــاره به رویکرد این اداره کل در توسعه فضاهای آموزشی همراه با 
توجه به مسائل زیست محیطی اظهار داشت: ما معتقدیم که هم زمان با بهبود 
زیرســاخت های آموزشی، حفاظت از محیط زیست و توسعه پایدار نیز باید در 
اولویت قرار گیرد و کاشت درختان علاوه بر زیباسازی محیط پیامی از مسئولیت 
اجتماعی و توجه به آینده ای سبزتر را به جامعه منتقل می کند.  وی همچنین 
از مشارکت فعال اداره کل نوسازی مدارس در احداث پارک جنگلی در حاشیه 
شــهر زاهدان خبر داد و گفت: در این طرح بیش از ۷۵۰ نهال با هدف ایجاد 
فضای ســبز، کاهش آلودگی هوا و بهبود محیط شهری کاشته شده است که 
این اقدام در قالب همکاری های بین بخشی و با هدف ارتقای کیفیت زندگی و 
ترویج فرهنگ محیط زیستی انجام می شود. لک زایی در پایان تأکید کرد: اداره 
کل نوسازی مدارس استان متعهد به توسعه زیرساخت های آموزشی استاندارد و 
پایدار است و تلاش دارد تا در کنار این مأموریت مهم با اقدامات زیست محیطی 
همچون کاشــت درخت و توسعه فضای سبز نیز نقشــی مؤثر در حفاظت از 

محیط زیست و ایجاد آینده ای بهتر برای نسل های آتی ایفا کند.

مدیریت ذوب آهن اصفهان
 برای بهبود شرایط زیست محیطی عزم جدی دارد

گروه شهرســتانها - لادن سلطانی: مرجان شاکری، مدیرکل حفاظت 
محیط زیســت اســتان اصفهان، با بیان اینکه عزم مدیریت جدید ذوب آهن 
اصفهان برای رفع آلودگی ها جدی است، گفت: ما امروز برای بررسی پیشرفت 
برنامه کاهش آلایندگی کارخانه ذوب آهن بازدید مشــترکی داشــتیم. طبق 
مصوبات کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا، ذوب آهن موظف شده برنامه ای ارائه 
دهد و این مرحله اول بررســی ها اســت. اگر طبق برنامه ای که ارائه داده اند و 
زمان بندی که به ما اعلام کردند پیش بروند، گام به گام آینده ای بهتر و ســبزتر 

برای مردم منطقه رقم خواهد خورد.
وی افزود: مشــکلات آلودگی هوای اصفهان موجب شــد که از دو کارخانه 
بزرگ ذوب آهــن و فولاد مبارکه برنامه ای برای کاهــش آلودگی در یک بازه 
زمانی معقول دریافت کنیم. رفع این مشــکلات نیازمند یک برنامه منطقی با 
زمان بندی مشــخص است. محیط زیست حقوق عامه مردم است و ما به عنوان 
خدمتگزاران مردم وظیفه داریم این موضوع را جدی پیگیری کنیم. همکاران ما 
در محیط زیست همواره تعامل با صنعت را در دستور کار داشته اند اما هیچ گاه 

مماشات نکرده اند و پیگیری های لازم را انجام داده اند.
مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان اصفهان همچنین گفت: با حضور تیم 
مدیریتی جدید در اســتان و ذوب آهن و همچنین با توجه به انتظارات مردم، 
لازم اســت که اقدامات مؤثری انجام شود. مردم ما باوجود مشکلات معیشتی 
همواره پای نظام ایســتاده اند و ما باید برای بهبود شــرایط زندگی آنان تلاش 
کنیم. خوشــبختانه مدیریت جدید ذوب آهن به مسائل زیست محیطی توجه 
ویژه ای دارد و عزم جدی در این زمینه دارد. ما نیز وظیفه داریم از این رویکرد 
حمایت کنیم و در کنار صنعت برای بهبود شــرایط زیست محیطی تمام توان 
خود را به کار بگیریم. سید اردشیر افضلی، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، گفت: 
ما خود را ملزم به رعایت قوانین زیست محیطی می دانیم و تلاش داریم که هوای 
پاکی برای مردم منطقه فراهم کنیم. اقدامات متعددی در این راستا انجام شده 
است؛ در بخش های فولادسازی و کوره بلند اقدامات مختلفی انجام شده است 
و تجهیزات جدیدی در راه است. در بخش کک سازی نیز با اتمام پروژه ای که 
در دست اجرا داریم شاهد کاهش آلایندگی خواهیم بود . برخی مشکلات فنی 

نیز با استفاده از دانش داخلی یا کمک از منابع خارجی برطرف خواهد شد.
مدیرعامل ذوب آهن همچنین به استفاده از تکنولوژی تزریق پودر زغال در 
کوره بلند به عنوان یک اقدام زیســت محیطی مهم اشاره کرد وگفت : هر تن 
پودر زغال جایگزین 8۵۰ کیلوگرم کک می شــود و از این طریق صرفه جویی 
قابل توجهــی در مصرف کک صورت می گیرد که به لحاظ زیســت محیطی 
اهمیت بســیاری دارد چرا که باعث کاهش چشــمگیر انتشار گاز دی اکسید 
کربن می شود. این پروژه در کوره بلند شماره یک اجرا شده و به زودی در کوره 

بلندهای دو وسه نیز اجرا می شود.

چادرخوابی در جنگل ها 
و اطراف جاده های مازندران ممنوع شد

مدیرکل میراث فرهنگی مازندران گفت: با هماهنگی صورت گرفته مقرر شد 
اماکنی مشخص برای استقرار چادر مسافران در نظر گرفته شود.

چادرخوابــی به عنوان بخش جذاب و به هم پیوســته یکی از شــاخه های 
گردشگری یعنی »طبیعت گردی« به شمار می رود اما بخش جذاب و دلچسب 
این شــیوه گردشگری، در مازندران به شــکل دیگری درآمده و خود تعریفیِ 
جدید از چادرخوابی در این اســتان برای مســافران بوجود آورده است مبنی 
بر اینکه از چادر به عنوان محل اقامت چند روزه خود در این اســتان استفاده 
کنند.طبیعت گردی یا بوم گردشگری یا اکوتوریسم گونه ای از گردشگری است 
که در آن گردشــگران برای دیدار از مناطق طبیعی نامسکون و دست نخورده 
جهان سفر می کنند و به تماشای گیاهان و پرندگان و ماهیان و دیگر جانوران 
و پوشــش گیاهی می پردازند و در تمام طول سفر و مدت اقامتشان در محیط 
طبیعــی تلاش دارند تا از ظرفیت و منابع موجود در محیط برای گذراندن آن 
مدت اســتفاده کنند و در این بین توجه به این مساله که هیچگونه آسیبی به 

محیط طبیعی پیرامون خود نزنند.
در این شاخه تعریف شــده از گردشگری استفاده از چادر به منظور اقامت 
شبانه در محیط طبیعی که در آن به سر می برند بخش جداناپذیرش به شمار 
مــی رود و علی القاعده طبیعت گردان می بایســت از گزینه چادرخوابی برای 
بیتوته خود در آن محل استفاده کنند. البته این گذران و سکنی گزیدن طبیعت 
گردان در چادر که با رعایت چارچوب های زیســت محیطی همراه است از نظر 
گردشگری زیبایی های سفر را برای افراد به همراه خواهدداشت و فرد می تواند 

در طول مدت اسکانش در چادر از فضای محیط پیرامونش استفاده کند.
مازندران به واســطه دارا بودن طبیعت جذاب که همواره روح سیری ناپذیر 
طبیعت گردان را به سمت خود می کشاند از جمله مقاصد سفرهای گردشگران 
طبیعت می تواند باشــد. جنگل های پرپشت و انبوه مملو از انواع درختان بلند 
قد که نور آفتاب هم به ســختی می تواند تشعاتش را به اعمال جنگل برساند، 
 ییلاقات و مراتع پراکنده در مناطق کوهستانی که بستر رنگارنگ خود را بسان 
مادری برای درآغوش کشــیدن طبیعت گردان باز کرده است و سواحل دریای 
نیلگون خزر که دیدن شــب های پرســتاره در حاشیه آن خود صفای دیگری 
دارد.از این دست مناطق که همجواری این گونه مسائل طبیعت کوه،  جنگل و 
دریا داشته باشد در کشور کم و شاید بتوان نایاب توصیف کرد و با این تفاسیر 
طبیعت گردی در این اســتان می تواند فراتر هرآنچه باشــد که در دیگر نقاط 
کشور همچون نقاط کویری تجربه می شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
حســین ایزدی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مازندران   
اظهار کرد: حل کامل معضل چادرخوابی در تعطیلات نوروزی مستلزم همکاری 
تمامی دستگاه های اجرایی است.وی با اعلام اینکه چادرخوابی مسافران در ایام 
نوروز پیش رو ممنوع اســت، گفت: چادرخوابی در حاشــیه جاده ها،  خیابان ها 
و مناطق جنگلی به عنوان یکی پدیده ناخوشــایند با مشکلاتی برای مسافران 
همراه بوده، به همین دلیل ممنوع است.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری مازندران بیان کرد: در ایام نوروز با هماهنگی صورت گرفته اماکن 
مشخصی برای استقرار چادر مسافران در نظر گرفته می شود تا موضوع به صورت 
متمرکز باشد.ایزدی اضافه کرد:  ممنوعیت چادرخوابی مسافران یکی از تدابیری 
بوده که طی ســال های اخیر در دســتور کار قرار گرفته و در نوروز ۱۴۰۴ هم 

تداوم خواهد داشت.

سیستان و بلوچستان

اصفهان

مازندران

تیشه تخریب بر بنای بیمارستان 
تاریخی مرسلین کرمان

بیمارستان مرســلین به عنوان نخستین بیمارستان 
کرمان در حالی به حال خود رها و ویرانه شده که هفته 

قبل بخش هایی از این بیمارستان تخریب شد.
بیمارستان مرســلین کرمان، یکی از قدیمی ترین و 
ارزشمندترین بناهای تاریخی این شهر، اخیراً با تخریب 

بخش هایی از ساختمان خود مواجه شده است.
این بیمارســتان که بیش از یک قــرن قدمت دارد، 
نه تنها نقش مهمی در تاریخ پزشــکی کرمان ایفا کرده، 
بلکــه از نظــر معماری و میــراث فرهنگــی نیز حائز 
اهمیت اســت؛ با این حال، بی توجهی مسئولان و نبود 
برنامه ریزی برای حفظ و مرمت این بنا باعث شــده که 

امروز شاهد نابودی تدریجی آن باشیم.
در این گزارش، به بررســی جزئیــات تخریب اخیر، 
واکنش هــای عمومــی و چالش های پیــش روی این 

بیمارستان تاریخی می پردازیم.
بیمارســتان مرسلین در اوایل قرن بیستم میلادی و 
در دوران قاجار توســط میسیونرهای مسیحی تأسیس 
شــد. این بیمارســتان با هدف ارائه خدمات درمانی به 
مردم کرمان و مناطق اطراف آن احداث شد و از همان 
ابتدا به عنوان یکی از نخســتین مراکز پزشــکی مدرن 
در جنوب شرق ایران شناخته می شد.نام »مرسلین« از 
واژه ای مسیحی به معنای »رسولان« یا »فرستادگان« 
گرفته شــده و به ارتبــاط این مرکز با میســیونرهای 

پزشکی انگلیسی اشاره دارد. 
در آن زمان، این بیمارســتان به عنوان یکی از مراکز 
پیشرفته درمانی در ایران و نخستین بیمارستان کرمان 
خدمات متنوعــی از جمله جراحی، زایمــان و درمان 

بیماری های واگیردار را ارائه می داد.
با گذشت زمان و تغییرات در سیستم درمانی کشور، 
بیمارستان مرسلین به تدریج از کاربری پزشکی خارج 
شــد و به دلیل کمبود بودجه، متروکه شد، اما با توجه 
به قدمت و ارزش تاریخی آن، این بنا در سال ۱۳۷۵ با 
شماره ۱۷۶۷ در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسید.

در روزهای اخیر، اخباری مبنی بر تخریب بخشی از 
بیمارستان مرسلین کرمان منتشر شده که نگرانی های 
بســیاری را در میان فعالان میراث فرهنگی و مردم این 

شهر برانگیخته است.
بررسی ها نشان می دهد که قسمت زنانه بیمارستان 
دچار تخریب شــده اســت. امید ابراهیمی، مدیرعامل 
انجمن دیده بان میراث و تمدن کارمانیا، اعلام کرده که 
هنگام بازدید اولیــه در بهمن ماه، هیچ اثری از تخریب 
وجود نداشــت، اما در بازدید مجدد در ۱۴ اســفندماه، 
مشخص شــد که بخشی از بیمارســتان دچار تخریب 

عمدی شده است.
وی گفت: علاوه بر این، بیمارســتان مرســلین در 
سال های اخیر به محل تجمع افراد بی خانمان و معتادان 
متجاهر تبدیل شــده که این مسئله مشکلات متعددی 
را برای ســاکنان اطراف بنا ایجاد کرده است.گزارش ها 
حاکی از آن است که بخش هایی از دیوارهای بیمارستان 
پیش تر تخریب شــده بود و اکنون عبــور و مرور افراد 

غیرمجاز به داخل ساختمان تسهیل شده است.
تخریب این بنای ارزشمند، واکنش های گسترده ای 
را به دنبال داشته است. فعالان میراث فرهنگی و مردم 
کرمان از وضعیت نابسامان این بیمارستان ابراز نگرانی 
کــرده و خواســتار اقدامات فوری بــرای جلوگیری از 

تخریب بیشتر شده اند.
یکی از ســاکنان محله در گفت وگو بــا خبرنگار ما 
می گوید: بیمارستان مرســلین بخشی از تاریخ کرمان 
اســت. اینجا جایی بوده که بسیاری از پدران و مادران 
ما در آن درمان شده اند، حالا چرا باید به حال خود رها 
شود و تخریب شود؟ زهرا، می گوید: نمی توان قبول کرد 
که کسی در کرمان دلش برای میراث فرهنگی می سوزد، 
در استان های مشابه هر روز بر تعداد گردشگران افزوده 

می شود و در کرمان هر روز یک بنا خراب می شود.
یکی دیگــر از اهالی منطقه اضافه می کند: چرا هیچ 
مسئولی پاســخگو نیست؟ این بیمارســتان ثبت ملی 
شــده، اما هیچ تلاشی برای حفظ آن صورت نمی گیرد. 
ایــن مکان به پاتوق افراد معتاد تبدیل شــده و امنیت 

محله را به خطر انداخته است.
محمد می گوید: بنایی که در هر شهر دیگری وجود 
داشت مرکز گردشگری می شود در کرمان به حال خود 
رها شــده و در حال خراب شدن است.در مقابل، برخی 
مسئولان ادعا می کنند که بودجه کافی برای مرمت این 
بنا وجود ندارد و سرمایه گذار مناسبی نیز برای بازسازی 

آن پیدا نشده است.
بــا وجود تخریب های اخیر، هنــوز هم امکان نجات 
این بیمارســتان تاریخــی وجود دارد و کارشناســان 
حــوزه میــراث فرهنگی پیشــنهاداتی بــرای حفظ و 
احیــای این بنا ارائه داده اند.اولیــن گام، انجام عملیات 
حفاظتی برای جلوگیری از گسترش تخریب ها و تخلیه 
 افرادی اســت که در محوطه این بیمارســتان مستقر 

شده اند.
بســیاری از بناهای تاریخی در شهرهای دیگر ایران 
با مشــارکت بخش خصوصی مرمت و تبدیل به مراکز 
فرهنگی و گردشــگری شده اند و چنین مدلی می تواند 
برای بیمارستان مرسلین نیز به کار گرفته شود.با توجه 
به پیشینه بیمارستان مرســلین، می توان این مکان را 
بــه یک موزه پزشــکی تبدیل کرد که تاریخ پزشــکی 
در کرمان و نقش بیمارســتان های قدیمی را به نمایش 

بگذارد.
تجربه نشان داده که در موارد مشابه، توجه رسانه ها 
و افکار عمومی می تواند نقش مهمــی در نجات بناهای 
تاریخی داشته باشد و لازم است مردم و فعالان فرهنگی 
باشند.بیمارستان  مســئولان  پاســخگویی  خواســتار 
مرســلین کرمان، با قدمتی بیش از ۱۰۰ سال، نه تنها 
بخشــی از تاریخ پزشکی این شهر است، بلکه نمادی از 

میراث فرهنگی آن محسوب می شود.
تخریب اخیر این بنا زنگ خطر جدی برای سایر آثار 
تاریخی کرمان نیز به شمار می آید.بی توجهی مسئولان، 
عدم تخصیص بودجه و رها شــدن بنا بــه حال خود، 
 باعث شــده که این بیمارســتان در آستانه نابودی قرار

 گیرد.حال ســوال اینجاست: آیا کرمان بار دیگر شاهد 
از بیــن رفتن یک اثر تاریخی ارزشــمند خواهد بود یا 
مســئولان و مردم بــرای حفظ آن چــاره ای خواهند 

اندیشید؟

کرمان
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رئیــس بخــش زلزله شناســی و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرســازی گفت: مســاحت زون 
فرونشستی اصفهان تحت تنش آبی در 

حال گسترش است.
علی بیت اللهی  رئیس بخش زلزله شناسی 
و خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی گفت: ماهیت پدیده فرونشست، 
پیشرونده است و با تنش های آبی اصفهان و 
افزایش استحصال آب های زیرزمینی در این 
خطه، توســعه بیشتری خواهد داشت.وی با 
بیان اینکه واقعیت موجود اصفهان، شرایط 
یک شهر نیست بلکه تاریخ این کشور است، 
اضافه کــرد: برای تنش آبی و فرونشســت 
اصفهان باید هرچه زودتر اقدامی کرد چراکه 
این موضوع یک مســاله قومیتی و اســتانی 

نیست بلکه موضوعی ملی است.
بیت اللهــی با بیان اینکــه بارها در باره 
شرایط پیشرونده فرونشست اصفهان هشدار 
داده ایم، گفت: گرچه مخالف انتقال آب بین 
حوضه ای هستیم اما چاره ای جز تامین آب 
اصفهان از حوزه های دیگر نیست چراکه این 
آب برای شرب و مقابله با فرونشست اصفهان 

است.
رئیس بخش زلزله شناسی و خطرپذیری 
مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی 
افزود: موضوع تامین آب شــرب ۲ میلیون و 
8۰۰ هزار نفر در محدوده فرونشستی شهر 
اصفهان و اطراف آن و مقابله با فرونشســت 
و جلوگیــری از تخریــب و خســارت آثار 
تاریخی، منازل مســکونی و زیرساخت های 

این محدوده اســت. وی اضافه کرد: موضوع 
جان گرفتن تالاب گاوخونی است که اگر به 
کویر نمک تبدیل شود، فقط اصفهان آسیب 
نخواهد دید بلکه بسیاری از شهرهای مختلف 
اطراف آن دچار ریزگردهای نمکی خواهند 
شــد.بیت اللهی تاکید کرد: از این رو با یک 
مســاله ملی مواجه ایم و باید در این زمینه 

اقدام ویژه انجام بگیرد.
به گزارش ایرنــا، وی گفت: انتقال آب از 
مکان هایی که خطرپذیری کمتر تهدیدشان 
می کند، قابل انجام است و از سوی دیگر باید 

نگاهی به میزان برداشت چاه های موجود در 
اصفهان هم داشــته باشیم.بیت اللهی اضافه 
کرد: اگــر هدف کنترل فرونشســت زمین 
باشد، باید سیاست های تشویقی و حمایتی به 
کشاورزان داده شود.وی تاکید کرد: سیاست 
»نکَِشت« یا استراحت زمین با جبران مالی 
از ســوی دولت یا نهادهایــی متولی برای 
کشــاورزان باید انجام شــود تا زمین نفس 

بکشد و جان بگیرد.
وی اظهار داشــت: در معرض قرارگیری 
مســتحدثات و ســکونتگاه های شهری در 

پهنای فرونشست زمین در کل ایران بررسی 
شــده اســت و بر اســاس این تحقیقات از 
نظر فرونشســت زمین ریسک هیچ شهری 
به اندازه اصفهان نیســت.بیت اللهی اضافه 
کرد: همچنین در اســتان اصفهان ۲۵ شهر 
در منطقه های فرونشســتی واقع شده اند و 
این آمار از همه اســتان های ایران بیشــتر 
اســت.به گفته رئیس بخش زلزله شناسی و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی، این شهرها اغلب در حاشیه شهر 

اصفهان قرار دارند.

مدیرعامل مؤسســه محیط زیستی 
سبزاندیشــان اراک در رابطــه بــا 
اســتان  محیط زیســتی  چالش های 
مرکــزی، گفت: نخســتین موضوع و 
اولویت محیط زیســتی که سال هاست 
به آن پرداخته می شود و همواره مورد 
مازوت سوزی  موضوع  دارد،  قرار  بحث 
نیروگاه حرارتی شــازند است. به رغم 
تمام وعده هایی کــه پیش از آن برای 
عدم مازوت سوزی در این نیروگاه داده 
شده بود و تمامی ســناریوهای که در 
گذشته طراحی شده بود، مسئولین ملی 
و استانی نشان دادند که هیچ کدام از 
این وعده هــا تحقق پیدا نکرده و هیچ 
یک از سناریوهای طراحی شده، اجرایی 

نشده است.
حمید اخوان افزود: به دلیل مازوت سوزی 
نیروگاه حرارتی شازند وضعیت اسفناکی از 
لحاظ آلودگی هوا برای شهرستان های اراک 
و شازند به وجود آمده است. حتی در تأمین 
گاز نیروگاه شــازند به عنوان یک ســوخت 
نســبتاً پاک تر بــرای کنتــرل آلاینده های 
ناشی از آن، ناموفق بوده اند. بنابراین موضوع 
مازوت سوزی نیروگاه حرارتی شازند یکی از 
مهمترین اولویت های اصلی است که باید به 
آن پرداخته شــود تا دیگر شاهد تکرار این 
رخداد نباشــیم و جلوی این اتفاقاتی از این 
دست گرفته شــود. این موضوع از ۲ طریق 

قابل پیگیری است.
وی ادامه داد: از یک سو باید تا حد ممکن 
ســوخت گاز برای نیروگاه حرارتی شــازند 
تأمین شــود. اگر شــرایط تأمین گاز وجود 
ندارد، در فصل ســرد سال میزان تولید برق 
در ایــن نیروگاه تنها به اندازه ای باشــد که 
گاز دریافــت می کند و این نیروگاه بیشــتر 
از ظرفیت دریافت ســوخت گاز، برق تولید 
نکند. از ســوی دیگر مدیریت تولید برق در 
کشور در این اندیشــه باشد تا طراحی را به 
گونه ای انجــام دهد که برای تولید برق نیاز 
به مازوت ســوزی در نیروگاه حرارتی شازند 
نباشد. حال می خواهد از طریق صرفه جویی 
در مصرف برق باشــد و یا اینکه نیروگاه های 
دیگری را وارد مدار تولید برق کند و یا اینکه 
به صورت مقطعی مدیریت کند. این فرایند 
در فرایندهای زمانــی کوتاه مدت قابل اجرا 
خواهد بود. مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی 
در  داشــت:  اظهــار  اراک  سبزاندیشــان 
فرایندهای زمانی میان مدت و حتی بلندمدت 
باید برنامه ریزی هــای دیگری صورت گیرد. 
نیروگاه حرارتی شــازند به پایان عمر خود 
رسیده اســت و باید مرحله به مرحله از رده 
خارج شــده و با نیــروگاه دیگری جایگزین 

شود. در این راستا برنامه ریزی برای تعطیلی 
نیروگاه شــازند با جدیت پیگیری شــود. بر 
این اســاس پروژه تعطیلی نیــروگاه فعلی 
و جایگزینی و جابجایــی آن با یک نیروگاه 
دیگر در منطقه دیگری که یک از سو از نظر 
جانمایی اصول فنی در آن رعایت شده باشد 
و از ســوی دیگر نیروگاه مدرن تر با بازدهی 
بالاتری باشــد، باید در اولویت فعالیت های 
محیط زیستی قرار گیرد.اخوان تصریح کرد: 
باید در نظر داشت وضعیتی که در خصوص 
آلودگی هوای شهر اراک در سال های گذشته 
شاهد بودیم، کاملًا گویا این مسئله است که 
به لحاظ تعــداد روزهای آلوده، اراک دومین 
شــهر آلوده کشور پس از اهواز شناخته شد. 
همچنین در بین تمامی شهرهایی که دارای 
آلودگی هوای بالایی بودند، تنها شــهری در 
کشــور بودیم که روزهای متعددی متأثر از 
آلودگی دی اکســیدگوگرد بوده اســت. این 
موضوع در اعداد ســنجش گرهای شــهری 
کاملًا مشــهود بود، این در حالی اســت که 
در هیچ شهر دیگری در سطح کشور چنین 

وضعیتی وجود نداشته است.
وی بیان داشت: این شرایط کاملًا گویای 
این مسئله اســت که تأثیر نیروگاه حرارتی 
شــازند بر آلودگی هوای شــهر اراک کاملًا 
مستقیم و مشهود اســت و هیچ راه حلی به 
جز تعطیلی و جابجایــی آن وجود ندارد. بر 
این اســاس موضوع دیگری که بسیار مهم 
جلوه می کند این اســت که بایــد از طرح 
توسعه نیروگاه حرارتی شازند و تصویب آن 
جلوگیری شود. بارها و به دفعات مسئولین 
این نیروگاه درخواست طرح توسعه و تجدید 
ساخت آن را داده اند و این موضوع باید جزء 
خط قرمزهای مســئولین اســتان مرکزی 
محیط زیستی  مؤسســه  باشــد.مدیرعامل 
سبزاندیشان اراک تأکید کرد: مسئله بعدی 
محیط زیســتی این اســت که در سال های 
گذشته به موضوع شــهرک های صنعتی به 
اندازه کافی پرداخته نشده است. در خصوص 

مسئله مدیریت پسماندها و پساب هایی که 
شهرک های صنعتی اســتان مرکزی تولید 
می کننــد، وضعیت مطلوبی نداریم. بعضاً در 
مورد این موضوع که چه کسی و چه نهادی 
قرار است پسماندها و پساب های شهرک های 
صنعتی استان را مدیریت کرده و آلودگی های 
آنهــا را کنترل کند، دچار بلاتکلیفی در این 
حوزه هســتیم و با عدم پاسخگویی در این 

راستا مواجه شده ایم.
اخوان ابراز داشــت: شهرک های صنعتی 
متعــددی هســتند کــه وضعیت بســیار 
اســفناک و خطرناکی دارند و این رخدادها 
آســیب های جدی به عرصه هــای طبیعی 
اســتان وارد می کند. موضوع رســیدگی به 
وضعیت پسماندها و پساب های شهرک های 
صنعتی اســتان مرکزی باید در اسرع وقت 
پیگیری شود. دســتگاه های اجرایی ذیربط 
و واحدهــای تولیــدی و صنعتی که در این 
شــهرک ها فعالیت می کننــد و همچنین 
شرکت شهرک های صنعتی استان مرکزی، 
باید این موضوع را پیگیری کنند.وی اضافه 
کــرد: باید قائله پســاب ها و پســماندهای 
شهرک های صنعتی که به دلیل قرار گرفتن 
در این مناطق، ســبب شده اند تا بسیاری از 
افراد از مسئولیت فرار کنند و مسئولیت خود 
را در تولید پسماند و پساب بر عهده نگیرند، 
با اتخاذ تدابیر مناسب برای همیشه خاموش 
شــود. باید در نظر داشــت که این موضوع 
آسیب جدی به اســتان وارد می کند و لازم 
اســت به دلیل تخریب هایــی که به صورت 
فوری به طبیعت وارد می شود، دستگاه های 
اجرایــی و نظارتی به صورت فــوری نیز به 
موضوع ورود پیدا کننــد و یک برنامه ویژه 

برای این موضوع تدوین کرده و ارائه دهند.
محیط زیســتی  مؤسســه  مدیرعامــل 
سبزاندیشان اراک به موضوع مسئولیت های 
محیط زیستی  فرایندهای  در  شــهرداری ها 
اشاره کرده و گفت: موضوع مهم دیگری که 
کمتر به آن پرداخته می شــود این است که 

مسائل محیط زیســتی مختلفی وجود دارند 
که در ذیل عنوان مدیریت شهری و اختیارات 
شــهرداری ها قرار گرفته اند. از جمله مسائل 
مهم در این حوزه الگوی توســعه شــهری 
است که متأســفانه الگوی موجود در مورد 
شهر اراک، یک الگوی نامتوازن و ناسازگار با 
نیازها و استانداردهای محیط زیستی است. بر 
این اســاس باید در این راستا و در طرح های 
جامع و تفضیلی شهری که شهرداری ها اجرا 
می کنند، بازنگری جدی انجام شــود.اخوان 
افزود: مسئله مهمتر دیگر در این رابطه این 
اســت که بودجه ها و منابع مختلفی که در 
اختیار شــهرداری ها قرار دارد، اعم از بودجه 
شهرداری و همچنین عوارض آلایندگی، باید 
کنترل شود تا در اولویت های محیط زیستی 
هزینه شود. بعضاً شاهد این موضوع هستیم 
که بودجه ها و ردیف هــای بودجه ای که در 
برنامه های بودجه سالانه شهرداری ها تصویب 
می شود، کمترین نسبت و کمترین فایده را 

برای فرایندهای محیط زیستی دارد.
وی ادامه داد: در بحث درآمدهای عوارض 
آلایندگی شهرداری ها، باید نظارت و کنترل 
جدی انجام شــود تا این درآمدها با قطعیت 
در راستای اولویت های محیط زیستی هزینه 
شود. شــرایط نباید به گونه ای باشد تا برای 
شــهر و مردم اراک، آلودگی های ناشــی از 
صنایع ایجاد شود و عوارض آلایندگی هایی که 
برای آن تصویب و به حساب شهرداری واریز 
شده، در نهایت در راستای پروژه های مخرب 
محیط زیست هزینه گردد. باید تدابیری اتخاذ 
شود تا عوارض آلایندگی ها در راستای بهبود 
وضعیت محیط زیست هزینه شود.مدیرعامل 
اراک  مؤسسه محیط زیســتی سبزاندیشان 
اظهار داشت: شهرداری ها تکالیف متعددی 
دارند، اما باید به مســئولیت های شهرداری 
در حوزه محیط زیســت شهری، چه از منظر 
فضای ســبز، چه از منظر شهرسازی، چه از 
منظر ترافیک، چه از نظر مدیریت پســماند 
توجه بیشــتری شود. شــهرداری اراک باید 
در این راســتا اولویت های ویژه ای برای خود 
قائل شود و دستگاه های نظارتی نیز روی این 
موضوع حساسیت بیشــتری داشته باشند. 
اخوان بــه موضوع آلایندگی های شــرکت 
آلومینیــوم اراک بــه عنــوان دیگر صنعت 
آلاینده در شهر اراک اشاره داشته و تصریح 
کرد: برنامه ریزی و اجرای پروژه انتقال واحد 
آندُسازی شرکت ایرالکو به خارج از محدوده 
اراک از دیگر اولویت های مهم محیط زیستی 
استان مرکزی است. فعالان محیط زیستی با 
جدیت موضوع انتقال بخش آلاینده شرکت 
ایرالکو را مطالبه می کنند و خواستار تسریع 

در اجرای این پروژه هستند.

و  قنــادان  اتحادیــه  بــازرس 
شیرینی فروشان استان قزوین گفت: در 
حال حاضر یکی از مشکلاتی که صنف 
قنادان با آن مواجه هستند کمبود روغن 

قنادی است.
نصرت الله حیدری با اشاره به گرانی روغن 
طی سال های گذشته اظهار کرد: قیمت هر 
حلب ۱۶ کیلویی روغــن نباتی برای پخت 
شیرینی خشک طی ســالیان اخیر چندین 

برابر شده است درحالی که قیمت شیرینی 
آن طور که باید و شاید افزایش نیافته است.  

وی خاطرنشان کرد: اقلام مورد نیاز جهت 
تهیه شیرینی بسیار گران شده و دیگر قنادی 
شغل به صرفه ای به حساب نمی آید. باتوجه 
به اینکه شــیرینی یک نــرخ مصوب دارد با 
گران شــدن اقلام مصرفی، قیمت شیرینی 
افزایش نمی یابد. با وجــود اینکه مواد اولیه 
مدام افزایش قیمت دارنــد، اما نرخ مصوب 

شیرینی سالی یک بار شامل افزایش قیمت 
است. حیدری ادامه داد: در حال حاضر پخت 
شیرینی  تر بیشتر از شیرینی خشک است. 
شیرینی گل محمدی، کره ای، کیک  یزدی، 
دانمارکی و زبان پرمصرف ترین شیرینی های 
خشــک در قزوین اســت. پخت شــیرینی 
خشک وابسته به روغن نباتی است و با اینکه 
در آستانه نوروز هستیم، در حال حاضر پخت 
شیرینی خشک در استان قزوین 8۰ درصد 
کاهش یافته است.وی همچنین در خصوص 
نــرخ مصوب زولبیا و بامیه تصریح کرد: نرخ 
مصوب زولبیا و بامیه، با جعبه کیلویی ۱8۰ 

هزار تومان است.
این فعــال صنفی با بیان اینکه بیشــتر 
شیرینی های سنتی قزوین با روغن نباتی و 
درصد خیلی کمی هم با روغن حیوانی پخته 
می شــوند، ادامه داد: شــیرینی های سنتی 
قزوین مانند اتابکی، حاج کریمی، نان چایی، 
نان نخودی و کسمه از شیرینی های سنتی 

قزوین است که این روزها بازار داغی دارد.
وی خاطرنشان کرد: با وجود قیمت های 
نجومی مواد اولیه ای ماننــد روغن، هل، آرد 

برنج و زعفران در برابر پخت شیرینی سنتی 
با قیمت های امروز، بسیاری از قنادان از شغل 
خود ناامید شدند. از طرفی رواج شیرینی های 
خانگی باعث شــده تا از بازار شیرینی فقط 

مالیات آن برای قنادان باقی بماند.
به گزارش ایســنا، بازرس اتحادیه قنادان 
و شیرینی فروشان استان قزوین در ادامه با 
اشاره به باقلوای سنتی قزوین گفت: با توجه 
به اینکه بادام، پسته و زعفران جزو مواد اولیه 
این نوع شیرینی است، در حال حاضر پخت 
باقلوای سنتی قزوین با این مواد اولیه برای 
قناد صرفه اقتصادی ندارد و به همین دلیل 
پخت باقلوا در قنادی ها هم به نسبت کاهش 
پیدا کرده اســت. حیدری گفت: با توجه به 
نبود روغن، گرانی سرســام آور مواد اولیه و 
نرخ های مصوب موجود باید دولت فکری به 
حال صنف قناد و شیرینی  فروش کند. دولت 
توجه داشته باشــد که قنادی پیش از آنکه 
شغل باشد یک هنر است و باید بازار فروش 
آن رقابتی باشد با تعیین نرخ مصوب رقابت 
در بین قنادان کم شده و به تبع آن کیفیت 

محصولات نیز کاهش یافته است.

رئیس بخش زلزله شناسی و خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی خبر داد

گسترش مساحت زون فرونشستی اصفهان 

ناسازگاری الگوی توسعه شهری اراک با استانداردهای محیط زیستی

کمبود روغن؛ مشکل صنف قنادان قزوین در آستانه نوروز


